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 ملخص:

الذي يعد من بين أهم ،لقد تناولنا في دراستنا موضوع تطبيق نموذج يوهان غالتونغ على النزاع في سوريا 
للنزاع  ر نظري و مفاهيمينماذج تحليل النزاعات الدولية ، و عليه من أجل بلوغ الأهداف النظرية و العلمية بدأنا بإطا

ما لها من ل،. و بهدف توفير المعطيات اللازمة للتحليل قمنا بدراسة مفصلة للملامح الجيوستراتيجية لسوريا الدولي
و من أجل فهم ،من موارد و ثروات  كل هذا جعل سوريا منطقة تنافس من قبل القوى الكبرى  وقعجغرافي متميز ،م

مثلث بدأنا بتطبيق عليه، حيث ل جيد قمنا بتطبيق نموذج يوهان غالتونغحيثيات النزاع السوري و تحليله و تفسيره بشك
التي تعبر عن مراحل تطور النزاع . أما تناقض والمواقف والسلوك أبعاد النزاع و الذي يضم ثلاثة زوايا مرتبطة بال

ود السلام التي قسمها عرجنا على مختلف جه ثم و ،المباشر ،الثقافي  ،مثلث العنف فميزنا فيه بين العنف: الهيكلي 
وفي الأخير خلصنا إلى أن نموذج مثلث النزاع  حفظ السلام. ،صنع السلام ، غالتونغ إلى ثلاثة مسارات: بناء السلام
وهذا من خلال إبرازه لدور البنى في فهم و تحليل و تفسير النزاع السوري ،ليوهان غالتونغ ساهم بأغلبية عناصره 

رغم عدم توفر بعض العناصر خاصة على هذا ،السياسية في تصعيد النزاع و تطوره  الاقتصادية و الاجتماعية و
 .مستوى مسارات جهود الحل 

 

 سوريا ، طبيعة و أبعاد النزاع السوري، نموذج مثلت أبعاد النزاع لغالتونغ، : النزاع  الكلمات المفتاحية

Abstract: 

In our study, we discussed the application of the Johann Ghaltong model to the conflict in Syria, which is 

one of the most important models of international conflict analysis. In order to achieve theoretical and 

scientific objectives, we began with a theoretical and conceptual framework for international conflict. In 

order to provide the necessary data for the analysis, we conducted a detailed study of the geostrategic 

features of Syria, because of its distinguished geographic location, resources and wealth. All this made 

Syria an area that competes with the major powers. In order to understand the Syrian conflict, its analysis 

and interpretation are well applied. Johann Galtung's model, where we began to apply the triangle of 

conflict dimensions, which includes three angles associated with contradiction, attitudes and behavior that 

reflect the stages of conflict development. The triangle of violence, in which we distinguish between 

violence: structural, cultural, direct. We then turned to the various peace efforts that Galtung divided into 

three tracks: peacebuilding, peacemaking, peacekeeping. Finally, we concluded that the model of the 

triangle of conflict, Johan Galtung, contributed to the understanding, analysis and interpretation of the 

Syrian conflict, by highlighting the role of economic, social and political structures in the escalation and 

development of the conflict. The solution . 
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